
سرخط خبر

تخلفات بانک مرکزی 
به قوه  قضائیه ارجاع شد

گزارش مجلس از تخلف��ات بانک مرکزی 
درباره »کاس��پین« با رأی اکثریت نمایندگان 
مجلس به قوه  قضائیه ارجاع ش��د. رحیم زارع، 
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی در جلسه علنی دیروز پارلمان گزارش 
نهایی این کمیس��یون از رسیدگی به وضعیت 
س��پرده گذاران موسس��ات اعتب��اری از جمله 
»کاس��پین« را قرائت ک��رد. وی افزود: گزارش 
کمیسیون اقتصادی درباره رسیدگی به وضعیت 
س��پرده گذاران موسس��ه اعتباری کاسپین در 
راس��تای اجرای م��اده ۲۳۶ آیین نامه داخلی 
مجلس به صحن پارلمان تقدیم ش��ده است. 
بهارستان نشینان با ۱۸۳ رأی موافق، ۱۶ رأی 
مخالف و ۲ رای ممتنع با ارجاع تخلفات بانک 
مرکزی در رسیدگی به وضعیت سپرده گذاران 

»کاسپین« به قوه  قضائیه  موافقت کردند.

برخی افراد صاحب نام اقساط خود  
به ثامن الحجج را نمی دهند

نماینده سابق مجلس با تاکید بر بازگرداندن 
اص��ل س��پرده های م��ردم در موسس��ات مالی 
غیرمجاز گفت: برخی افراد صاحب نام هس��تند 
که در قالب مؤسس��ه ثامن الحجج س��پرده های 
س��نگین گرفتند ام��ا با کمال وقاحت اقس��اط 
خ��ود را نمی پردازند. احمد توکلی با اش��اره به 
اینکه برخی افراد صاحب نام هستند که در قالب 
مؤسسه ثامن الحجج سپرده های سنگین گرفتند 
اما با کمال وقاحت اقس��اط خود را نمی پردازند، 
گفت: اگر بانک مرکزی در این زمینه ورود نکند، 
دیده بان عدالت و پیش��رفت وارد خواهد شد و با 
معرفی این افراد افشاگری کرده و علیه آنها اعلام 
ج��رم خواهد کرد.  توکل��ی با بیان اینکه رئیس 
مؤسسه ثامن الحجج اکنون در خانه خود محصور 
است و اموال مردم را با نام زدن آنها به اسم افراد 
و شرکت های  دیگر حیف ومیل می کند، گفت:  
قوه قضائیه س��ریع تر باید وارد عمل شود، بزودی 
دیده بان عدالت و ش��فافیت علیه مسؤولانی که 
در این زمینه کوتاهی کرده اند افشاگری خواهد 
کرد. وی با بیان اینکه از مصادیق مسلم احتکار 
در فقه جایی است که فرد بتواند مالی را پرداخت 
کند و از آن ش��انه خالی کند، گف��ت: بنابراین 
 عدال��ت اقتضا می کند چنین ش��خصی هر چه 

سریع تر محاکمه شود. 

تولید داخلی فولکس واگن چه شد؟
مسؤولان وزارت صنعت باید پاسخگو باشند. 
بین اضلاع مثلث ایدرو، ماموت و فولکس واگن 
چ��ه توافقاتی صورت گرفته ک��ه افکار عمومی 
از آن مطلع نیس��تند. آیا این قرارداد هم مانند 
تمام قراردادهای دولت یازدهم محرمانه است؟ 
به گزارش پردیس خودرو، شرکت ماموت خبر 
از تولید خودروهای سبک با مشارکت فولکس 
واگ��ن داده بود و قرار بر این ب��ود ۱۶ مردادماه 
۱۳9۶ دو محصول فولکس واگن یعنی تیگوان 
و پاس��ات به عنوان نخس��تین نماد همکاری ۲ 
ش��رکت ماموت و فولکس واگن و با نمایندگی 
رس��می ماموت خودرو رونمایی شود. متاسفانه 
این مراس��م به علل نامعلوم لغو شد. شنیده ها 
حاکی از آن است که وزارت صنعت در ابتدای امر 
در صورت تولید مشترک ماموت و فولکس واگن 
مجوز ورود محصولات فولکس واگن به ایران را 
داده بوده است، در صورتی که مسؤولان ماموت 
پ��س  از دریافت مجوزه��ای لازم جهت تولید 
مشترک به دنبال واردات محصولات این شرکت 
آلمانی بوده اند. مهرزاد فردوس، مدیرعامل گروه 
صنعتی ماموت، رسما اعلام کرده بود این شرکت 
با مشارکت فولکس واگن آلمانی در ایران، خودرو 
تولید خواهد کرد. اینکه مسؤولان وزارت صنعت 
در چند روز مانده به رونمایی با برگزاری مراسم 
رونمایی مخالفت کردند و اینک��ه آیا این اقدام 
وزارت صنع��ت منفعلانه بوده ی��ا اقدامی برای 

منافع ملی، خود جای سوال و ابهام است.

مؤسسات مالی غیرمجاز 
تعیین تکلیف شدند

رئی��س کل بانک مرکزی با بی��ان اینکه ۳ 
موسسه مالی غیرمجاز در کشور تعیین تکلیف 
شدند، گفت: دیگر در بازار پولی موسسه غیرمجاز 
مطرحی نداریم که نگران آن باش��یم و بازار غیر 
متش��کل پولی که بحث��ش را می کردیم کاملا 
منتفی شد. ولی الله سیف در گفت وگو با فارس، 
با اش��اره به مشکلات س��پرده گذاران موسسه 
ثامن الحجج اظهار داشت: به موسسه ثامن الحجج 
خط اعتب��اری اختصاص داده ای��م و اعتباراتی 
که تاکنون به س��پرده گذاران پرداخت کرده ایم 
از مح��ل همین خط اعتباری بوده اس��ت. وی 
افزود: تا سپرده ۳5 میلیون تومان را همان ابتدا 
پرداخت کردیم. در مرحله دوم نیز سپرده های تا 
سقف ۱00 میلیون تومان را در یک بازه زمانی 
مشخص پرداخت می کنیم، همچنین در مراحل 
بعد سپرده های ۲00 و ۳00 میلیون تومانی هم 
در یک فاصله زمانی مشخص پرداخت می شود. 

 با افزایش قاب��ل توجه مصرف برق در روزهای 
اخیر، باز هم ش��بکه سراس��ری برق کش��ور در 
وضعیت هش��دار قرار گرفت و استان هایی مثل 
مازندران و خوزستان در وضعیت قرمز تأمین برق 

قرار دارند.
 معاون وزیر راه وشهرسازی با بیان اینکه صندوق 
پس انداز یکم بهترین روش برای خانه دار ش��دن 
زوج های جوان است، گفت: سود وام این صندوق 

9/5 درصد است.
 مع��اون وزی��ر جه��اد کش��اورزی از رش��د
در کش��ور  لبنی��ات  درص��دی ص��ادرات   ۷0 
۴ ماه نخست امسال خبر داد و گفت: در این مدت 

۴0۴ هزار تن محصول لبنی صادر شده است.
 قائم مقام وزیر راه وشهرسازی در امور بین الملل 
گفت: در پی بس��تن حس��اب ایرانی ها از سوی 
بانک های چینی، مشکلی برای فاینانس چینی ها 
بابت قطار سریع السیر و س��ایر پروژه ها به وجود 

نیامده است.
س��تاد  مع��اون  عب��ادی،  س��یدمحمدرضا   
 مب��ارزه ب��ا قاچ��اق کالا و ارز گف��ت: قاچ��اق

۱۲/5 میلی��ارد دلاری بالغ ب��ر ۲0 درصد حجم 
تجارت کشور را دربر می گیرد.

 ب��ا حکم رئیس کل بانک مرکزی، س��یداحمد 
عراقچی معاون  ارزی بانک مرکزی شد.

 عباس هاش��می، مدیرکل صنایع فلزی و لوازم 
خانگی وزارت صنعت با اشاره به صدور ۲ میلیون 
کارت اعتباری خرید کالای ایرانی با نرخ سود ۱۸ 
درصد تا پایان س��ال 9۷ گفت: تا پایان سال 9۶ 
حدود ۶50 هزار کارت صادر می ش��ود و تا پایان 
س��ال 9۷ حدود یک میلیون و ۳50 هزار کارت 

دیگر به مرحله صدور خواهد رسید.
 با ورود پیاز جدید به بازار قیمت این محصول 
کاهش شدیدی پیدا کرده و در روزهای اخیر به 
۱۲00 ت��ا ۱500 تومان در میدان بزرگ کاهش 

یافته است. 

مالیات آهن فروشان 6درصد شد

رئیس اتحادیه آهن فروش��ان از افزایش ۴5 
درصدی قیمت مواد اولیه آهن آلات در 50 روز 
اخیر در بازار خب��ر داد. به گزارش خبرگزاری  
صدا و س��یما، محمد آزاد در حاش��یه نشست 
رؤسای اتحادیه های صنفی آهن فروشی سراسر 
کش��ور افزود: افزایش قیمت مواد اولیه سبب 
صدور این کالا به بازارهای بین المللی شده اما 
هنوز رونقی در بازار داخلی ایجاد نش��ده است. 
وی با اش��اره به تعطیلی بیش از ۱۴00 واحد 
صنفی آهن فروش��ی از ۳ هزار واحد موجود در 
تهران گفت: ۲0 هزار واحد صنفی آهن فروشی 
در کش��ور فعال هس��تند که مالیات بر ارزش 
اف��زوده آنان را با مش��کل مواجه کرده اس��ت. 
رئیس اتحادیه آهن فروشان دریافت مالیات بر 
ارزش اف��زوده را در ۳ مرحله واردات، کارخانه 
و بورس، سبب بروز مشکلات عدیده برای این 
بخش اعلام کرد و ادامه داد: براساس اصلاحات 
انجام شده آهن فروشان از ۱00 درصد معاملات 
س��الانه 9۴ درصد را به عنوان اعتبار خرید در 
مراحل قبل پرداخت می کنند و ۶ درصد مابقی 
را ب��ه عنوان مالیات ب��ر ارزش افزوده پرداخت 

خواهند کرد. 

اعتراض به گرانی قبض های تلفن 909

مدیرعام��ل مخاب��رات ای��ران ش��ائبه قطع 
ش��ماره های 909 برای جا انداختن شماره های 
۷0۷0 مخابرات را نادرست خواند. رسول سراییان 
در گفت وگو با فارس در پاسخ به ابهام ضدرقابتی 
ب��ودن اقدام مخابرات در قطع ش��ماره های 909 
ب��رای ج��ا انداخت��ن ش��ماره ۷0۷0 مخابرات 
گف��ت:  ادامه فعالیت کس��ب و کارهای مبتنی 
بر ش��ماره های 909 روی شماره های ۷0۷0 نیز 
امکان پذیر اس��ت. وی ادامه داد: قبوض 5، ۱0 و 
۱5 میلیونی مش��ترکان تلفن ثابت باعث شد از 
قوه قضائیه ابلاغیه ساماندهی شماره های هوشمند 
برای مخابرات ارسال شود. وی اضافه کرد: بر این 
اساس موضوع به رگولاتوری و شرکت ارتباطات 
زیرس��اخت منعکس شد تا قضیه تعیین تکلیف 
شود و مردم باید متوجه شوند که با شماره گیری 
شماره های هوشمند هر دقیقه برای مثال هزار و 
500 تومان، ۲ هزار تومان و ۳ هزار تومان ش��ارژ 
می شود و عدم اطلاع باعث نارضایتی مردم نشود 
که نتوانند قبض را پرداخت کنند. وی ادامه داد: 
مخابرات نیز مانند دیگر اپراتورها س��رویس ها و 
س��امانه های جدیدی را برای ارائ��ه خدمات در 

دست اقدام دارد.

مؤسسه

3اقتصاد

ملیح�ه زرین پور: مس��کن یکی از اساس��ی ترین 
نیاز های جامعه ایرانی به ش��مار م��ی رود تا جایی 
ک��ه دغدغه گرانی و کمبود مس��کن جزو لاینفک 
زندگی ایرانی اس��ت. دولت ها نقش موثری در بازار 
مسکن و ساماندهی آن به عهده دارند اما به اذعان 
کارشناسان، دولت یازدهم نتوانسته عملکرد مطلوبی 
در حوزه مسکن داشته باشد و با تولید و عرضه آن از 
سطح تقاضای بازار بکاهد. عدم کنترل سوداگری در 
بخش مسکن نکته دیگری است که متاسفانه دولت 
آقای روحانی در این بخش هم ناکارآمد بوده است. 
چنانکه افشین پروین پور، کارشناس اقتصاد مسکن 
عملکرد دولت روحانی در حوزه مسکن را بسیار بد 
توصیف می کند. این کارش��ناس به »وطن  امروز« 
توضیح داد: »عمده کارهای اصلی در بخش مسکن 
که در س��ال های اخیر باید انجام می ش��ده، انجام 
نشده است. در حال حاضر عرضه نسبت به تقاضا در 
بخش مسکن عقب ماندگی دارد. موجودی مسکن 
کم داریم و باید کمک ش��ود بیشتر تولید شود اما 
متأسفانه در این زمینه هیچ کار خاصی انجام نشده 
و این در حالی است که در کشورهای مختلف وقتی 
عقب ماندگی عرضه نسبت به تقاضا ایجاد می شود، 
دولت ها با استفاده از ابزارهایی که در اختیار دارند 
بخش عرضه را تقویت می کنند اما در دولت روحانی 
هیچ گونه تلاش��ی در این باره انجام نشده است.« 
وی با اش��اره به س��وداگری در بخش مسکن ادامه 
داد: »ما شاهد سطح بالایی از سوداگری در بخش 
مسکن هستیم. می توان گفت سوداگری به شکل 
کامل در این بخش حکمفرما است و برای کنترل 
و مهار آن در بخش مسکن هیچ گونه کاری صورت 
نگرفته است، بنابراین می توان گفت عملکرد دولت 
یازدهم نزدیک به صفر بوده و کار ش��اخص، مهم و 
عمده ای صورت نگرفته است. البته صحبت هایی بود 
مبنی بر اینکه وام خرید مسکن به مردم ارائه شود 
یا صندوقی هم به اسم صندوق پس انداز و مسکن 
جوانان تأس��یس شود اما مقدار وام، کم و از طرفی 
اقساط آن بالاست و به همین دلیل همه نمی توانند 
از آن استفاده کنند.« پروین پور با بیان اینکه درباره 
مسکن مهر هم هنوز بسیاری از مردم شکایت دارند، 
گفت: »در ابتدای دولت یازدهم عنوان شد تا پایان 
سال 9۳ مسکن مهر تکمیل و تحویل می شود، بعد 
گفتند در س��ال 9۴ مس��کن مهر را تحویل مردم 
می دهیم و بعد ش��د سال 95 و حالا هم قرار شده 
تا پایان سال 9۶ این امر به سرانجام برسد اما بعید 
می دانم این اتفاق تا پایان امسال هم رقم بخورد.« 

کارش��ناس اقتصاد مسکن با اش��اره به برخی 
انتقاد ها از جمله جانمایی های نامناس��ب برخی از 
مسکن های مهر عنوان کرد: »با این حال بسیاری 
از مردم متقاضی همان مسکن های مهر در همان 
مناط��ق هس��تند. در هر صورت اگر مس��کن مهر 
جانمایی بد شده، باز هم مالکانی دارد که منتظرند 
خانه شان ساخته و به آنها تحویل داده شود. اینها 
بهان��ه  اس��ت و در حقیقت اراده ای ب��رای تکمیل 
مسکن مهر وجود ندارد.« وی در پاسخ به این سوال 
که برای کنترل بازار مس��کن چه کاری باید انجام 
ش��ود؟ گفت: »سطح عرضه نسبت به تقاضا بالاتر 
است؛ یعنی تقاضا در حوزه مسکن بیشتر از عرضه و 
موجودی مسکن است. دولت باید کمک کند عرضه 
مسکن بیشتر و در نهایت عرضه و تقاضا در بخش 
مسکن متعادل شود.« این کارشناس افزود: »در این 
زمینه دولت کمک هایی می توانست انجام دهد که 

انجام نداد. مثلا تسهیلات ارزان قیمت برای ساخت 
مس��کن به مردم بدهد یا کمک کند تا واحدهای 
نیمه کاره با پرداخت تسهیلات زودتر ساخته شوند. 
همینطور دولت می توانس��ت از زمین هایی که در 
اختی��ار دارد، اس��تفاده کند و با دادن تس��هیلات 
ب��رای آن زمین ه��ا کاری کن��د که مس��کن های 
بیش��تری ساخته ش��ود. دولت می توانست همین 
مس��کن های نیمه کاره مهر را با س��رعت بیشتری 
به پایان برس��اند!«وی در ادامه به خانه های خالی 
و ع��دم کنترل مالیاتی دولت بر آنها اش��اره کرد و 
گفت: »ما حدود ۳ میلیون مسکن خالی داریم که 
به بازار عرضه نمی شوند. دولت می تواند با استفاده 
از ابزارهای مالیاتی کاری کند صاحبان آنها مجبور 
شوند آنها را در اختیار مردم قرار دهند. این کار در 

همه دنیا اتفاق می افتد.« 
سوداگری بر بازار مسکن حاکم است ■

پروین پ��ور ابراز کرد: »همه کش��ورها عرضه و 
تقاضای مسکن را کنترل می کنند و استثنایی هم 
در آن وجود ندارد.« وی با بیان اینکه سوداگری در 
بخش مسکن به این معناست که مسکن به صورت 
عادلانه بین همه توزیع نش��ود، ادام��ه داد: »وقتی 
می گوییم سوداگری بر بازار مسکن حکمفرما است، 
یعنی عده ای در بازار مسکن انحصارگری می کنند 
و منتظرن��د قیمت ها افزایش پیدا کند و بعد آن را 
عرضه کنند. سوداگری در بخش مسکن یعنی در 
شرایطی که بس��یاری از مردم خانه ندارند، عده ای 
چند خانه داشته باشند و از طریق آن کسب سود 
کنند.« کارشناس اقتصاد مسکن تصریح  کرد: »در 
همه جای دنیا این قانون یعنی توزیع عالانه مسکن 
رعایت می ش��ود به این دلیل که نه��اده تولید در 
مسکن، زمین اس��ت و زمین کالایی محدود است 
که نمی توان آن را تولید کرد. به همین دلیل مسکن 
باید عادلانه بین همه مردم توزیع شود اما متاسفانه 
توزیع مالکیت واحدهای مسکونی عادلانه نیست.« 
وی راهکار توزیع عالانه مسکن در جامعه را راه اندازی 
یک س��امانه اطلاعاتی در حوزه مس��کن دانست و 
افزود: »سیاس��ت گذار باید یک س��امانه اطلاعاتی 
داش��ته باشد و در آن تعداد واحدهای مسکونی در 
کش��ور و مالکان آنها و مستأجران مشخص شود. 
سامانه ثبت مسکن از ۷0 سال پیش در دنیا ایجاد 

شده است.« پروین پور با بیان اینکه دولت ها با ابزار 
سامانه اطلاعاتی مسکن، وضعیت بخش مسکن و 
زمین را رصد می کنند، اضافه کرد: »بر این اساس 
کسانی که مسکن اضافه بر نیاز خود خریده باشند، 
با اس��تفاده از ابزارهای مالیاتی وادار می شوند این 
مس��کن ها را در مالکیت خود نگ��ه ندارند یا آن را 
احتکار نکنند؛ یعنی هزینه نگهداری از مسکن را به 
قدری اضافه می کنند که نرخ نگهداری از آن برای 
مالک زیاد شود و احتکار مسکن سودی برای مالک 
نداشته باشد. این کار با انواع مالیات ها مانند مالیات 
بر مس��کن های خالی یا مالیات بر خانه های دوم و 
بیشتر، زمینه سوداگری و احتکار در بخش مسکن 
را از بین می برد.« وی با تاکید بر اینکه س��وداگری 
برای بخش مس��کن ضررهایی دارد و علاوه بر آن 
برای کلیت اقتصاد مضر اس��ت، اف��زود: »وقتی راه 
س��وداگری در این بخش باز باشد، در هر کشوری، 
اصولا فع��الان اقتصادی به س��مت تولید نرفته و 
س��رمایه خود را در ای��ن بخش ها هزینه می کنند. 
در این شرایط اقتصادی کسی به فکر تولید نیست. 
دلیل اصلی رکود اقتصادی در کشور ما همین است. 
سرمایه به سمت حوزه های مولد حرکت نمی کند و 
فعالان اقتص��ادی ترجیح می دهند پول خود را در 

املاک و دلار و ارز هزینه کنند.«  
بانک ها مسکن را به انحصار درآوردند ■

پروین پور یادآور ش��د: »بانک ه��ا یکی از دلایل 
انحصارگری در مسکن هستند. بانک ها بسیاری از 
نقدینگی مردم را در اختیار دارند و به جای آنکه این 
پول را در تولید هزینه کنند، وارد بخش ملک و املاک 
شده اند. همه بانک ها بویژه بانک های خصوصی وارد 
این حوزه ش��ده اند. در حقیقت  بازیگران اصلی در 
بخش مس��کن همین بانک ها هستند.« کارشناس 
اقتصاد مسکن در پاسخ به اینکه آیا برای جلوگیری 
از این معضل با خلأ قانونی روبه رو هس��تیم، گفت: 
»خلأ قانونی هست اما امکان اصلاح قانون هم وجود 
دارد ولی ذی نف��وذان اجازه نمی دهند. در حقیقت 
اراده ای وج��ود ندارد و دلی��ل آن را باید در اقتصاد 
سیاسی جست وجو کرد. در کشورهایی مثل ایران 
که اقتصاد در آنها رش��د نکرده، کسانی که صاحب 
ثروت هس��تند، عمدتا ثروت خود را در بخش های 
غیرتولیدی مانند مس��کن متجلی می کنند. عمده 

اینها هم افراد صاحب نفوذ و قدرتمندی هس��تند 
که بعضا در ارکان قدرت حضور دارند یا با ارتباطات 
بس��یار محکمی که دارند، اج��ازه نمی دهند بحث 
اصلاح وضعیت مسکن پیش برود چون منافع آنها 
به خطر می افت��د.« وی ادامه داد: »ما هر جا تلاش 
کردیم در این زمینه قدمی برداریم، قانونی تصویب 
شود یا س��امانه اطلاعاتی راه اندازی شود؛ یک اراده 
پنهانی وجود داش��ته که مانع کار ش��ده است. این 
اراده متعلق به یک شخص خاص نیست. گروهی از 
صاحبان منفعت هستند که شفافیت در بازار مسکن، 
انحصارگری منافع آنه��ا را به خطر می اندازد و آنها 
با لابی های قدرتمندی ک��ه دارند اجازه نمی دهند 
مس��کن به س��یر طبیعی خود و اصلاح مقررات و 
سیاست گذاری ها برود.« پروین پور معتقد است: در 
دولت دوازدهم وضعیت مسکن به سمت بدتر شدن 
می رود البت��ه این اظهارنظرها را به حال بازار مفید 
نمی دانم. با این حال مس��کن در دولت دوازدهم به 
همان س��بک و س��یاقی که در دولت یازدهم بوده، 
حرکت خواه��د کرد. حتی اگر وزیر تغییر می کرد، 
همی��ن روال ادامه پیدا خواهد کرد و اتفاق خاصی 
نخواهد افتاد. به اعتقاد وی »قیمت  مس��کن از این 
بیش��تر نمی تواند بشود و می توان گفت  با توجه به 
وضعیت اقتصاد کشور،  هیچ جهش قیمتی در بازار 
مسکن در راه نیست چون قدرت خرید مردم افزایش 
پیدا نکرده و باز هم مردم نمی توانند خانه بخرند لذا 
اتفاق خاصی در س��طح کلان در حوزه مسکن رخ 
نمی دهد، بنابراین افزایش قیمت هم رخ نخواهد داد. 
اصلا ظرفیتی نیس��ت که بخواهد قیمت مسکن را 
افزایش دهد و اگر کارشناسی درباره گرانی مسکن 
نظری دارد، باید کارشناسانه باشد و دلیل بیاورد. این 
جو را هر از گاهی س��وداگران بخش مسکن ایجاد 
می کنند تا بازار را بیش��تر تحت کنترل قرار دهند. 
رسانه ها نباید به این مسائل دامن بزنند.« وی ادامه 
داد: »در حقیق��ت به دلیل حباب قیمتی موجود و 
اینکه   قیمت ها تا همین امروز هم غیرواقعی بالا رفته 
است، تقاضاها منجر به خرید مسکن نمی شود و  با 
توجه به وضعیت بازار مس��کن افزایش قیمت ها در 
سال  جاری خیلی جزئی یعنی ۲ تا ۳ درصد خواهد 
بود؛  واقعیت این اس��ت که اقتص��اد ایران ظرفیت 

افزایش بیشتر قیمت را ندارد«.

کارشناس اقتصاد مسکن در گفت وگو با »وطن امروز«: مسکن در دولت دوازدهم هم در محاق خواهد بود

عملکرد دولت یازدهم در مسکن: تقریبا صفر!
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خودرو

بانک مرکزی

عضو کمیس��یون برنامه و بودجه 
با بیان اینکه خطر ورشکس��تگی 
صندوق های بازنشستگی جدی است، گفت: بررسی 
جزئیات صورت های مالی یک صندوق بازنشستگی 
نش��ان می دهد این صندوق با 500 میلیارد تومان 
کس��ری روبه رو ش��ده اس��ت. محمد حسینی در 
گفت وگو با تس��نیم، اظهار داشت: قرار شد صندوق 
حمایت بازنشستگی کارکنان فولاد با کلیه اختیارات 
از وزارت صنعت به وزارت رفاه انتقال یابد. همچنین 
ظرف ۳س��ال نی��ز  باید همه تعهدات ح��ال و آتی 

س��ازمان  توسط سازمان حسابرسی مشخص شود. 
به گفته حسینی، براساس گزارش حسابرس مستقل 
و ب��ازرس قانونی صندوق، مجموع س��رمایه گذاری 
در ۸0 ش��رکت فرع��ی ۱۲/۳ هزار میلی��ارد تومان 
ب��وده و با توجه به ارزش خال��ص دارایی ۱۱/۳ هزار 
میلیاردی تومانی به نظر می رسد صورت های مالی 
این سازمان ها دچار مشکل باشد. وی با بیان اینکه بر 

اساس صورت های مالی صندوق بازنشستگی فولاد، 
میزان حق بازنشس��تگی دریافتی در کل یک سال  
۱۳0 میلی��ارد تومان بوده، ادام��ه داد: این در حالی 
اس��ت که حدود 900 میلیارد در سال 9۴ از دولت 
کمک گرفته ش��ده که بر این اساس دارایی جمعی  
صندوق حدود  ۱۳00 میلیارد تومان برآورد می شود. 
حسینی ادامه داد: از س��وی دیگر هزینه  پرداخت 

حقوق بازنشستگی به ۸۲ هزار بازنشسته رقمی در 
حدود ۱۸50میلیارد تومان است، در نتیجه  سالانه 
حدود 500 میلیارد تومان کمتر از میزان پرداختی 
مورد نیاز، موجودی در اختیار این صندوق اس��ت. 
به گفته عضو کمیس��یون برنامه و بودجه،  با توجه 
میزان س��رمایه گذاری که در دیگر شرکت ها انجام 
ش��ده، در س��ال 9۴ ح��دود ۲۸0 میلی��ارد درآمد 
حاص��ل  از س��رمایه گذاری به دس��ت آم��ده که با 
توجه به هزینه های صن��دوق برای پرداخت حقوق 

بازنشستگان، رقم بسیار ناچیزی است.

خطر ورشکستگی صندوق های بازنشستگی نزدیک است صندوق

توقف تولید پراید از 17 ماه دیگرهیچکس از خصوصی سازی راضی نیست
آخرین جلسه شورای گفت وگوی 
دول��ت و بخ��ش خصوصی در 
دول��ت یازدهم برگزار ش��د. به گ��زارش خبرگزاری 
صداوس��یما، پیگیری اعتراض به اج��رای حکم ماده 

۴۶ قان��ون رفع موان��ع تولید 
و پیش��نهاد اص��لاح قانون در 
این باره و پیگیری موضوع تاثیر 
مالیات بر افزایش بهای ناش��ی 
از تجدید ارزیاب��ی دارایی های 
اش��خاص حقوقی، دستور کار 

ش��ورای گفت وگ��وی دولت و بخ��ش خصوصی بود. 
رئیس اتاق بازرگانی ایران در این نشست تصریح کرد: 
هیچکس از اجرای خصوصی س��ازی و سیاست های 
کلی اصل ۴۴ قانون اساس��ی راضی نیس��ت. شافعی 
افزود: به رغم همه تلاش ها دستاورد ارزشمندی حاصل 
نشده است. علی طیب نیا، وزیر امور اقتصادی و دارایی 

هم گف��ت: دولت یازدهم در وضعیتی کار را آغاز کرد 
که شرایط بسیار خطیری داشت و مشکلات ساختاری 
از گذش��ته انباشته ش��ده بود و اجرای سیاست های 
نادرس��ت اقتصادی ه��م در کنار تحریم ها ش��رایط 
ناپایداری ایجاد ک��رده بود و با 
نوسانات ش��دیدی در بازارهای 
اقتصاد روب��ه رو بودیم. طیب نیا 
افزود: اولویت کوتاه مدت دولت 
ایجاد ثبات اقتص��ادی بود و با 
مجموعه تلاش ها موفق شدیم 
بر این ش��رایط فائق آییم و رش��د منفی اقتصادی به 
وضعیت مثبت تغییر یافت. وی افزود: ش��اخص های 
اقتصادی سیر روبه رشدی پیدا کرد هرچند میانگین 
رشد اقتصادی ۳/۸ درصدی در ۴ دهه اخیر شایسته 
ملت ایران نیست و نمی تواند موجب اشتغال جوانان و 

پاسخگوی نیازهای مردمی و رفاه جامعه باشد. 

رئیس س��ازمان ملی اس��تاندارد 
دلایل توقف تولید پراید را اعلام 
کرد. نیره پیروزبخت در گفت وگو با تسنیم، درباره 
دلایل توقف تولید پراید اظهار داش��ت:  تولید این 

خودرو از س��ال آینده متوقف 
می شود. وی ادامه داد: سایپا 
به طور رس��می اع��لام کرده 
تولید پراید متوقف می شود. 
وی در پاسخ به این پرسش که 
آی��ا به دلیل عدم پاس کردن 

استانداردهای مورد نظر س��ازمان ملی استاندارد، 
تولید این خودرو متوقف می شود، تصریح کرد: این 
خودرو استانداردهای قدیمی را پاس کرده است اما 
به صورت  کلی چون استانداردهای ما سختگیرانه تر 
شده این خودرو نمی تواند این استانداردها را پاس 
کند. در همین باره مدیرعامل سایپا گفت: پراید را 

۱۷ ماه دیگر از رده خارج می کنیم. مهدی جمالی 
با بیان اینکه قصد داری��م به صورت خودجوش و 
پیش از اینکه زمان اجرای اس��تانداردهای اجباری 
هشتادوسه گانه در تاریخ اول دی 9۷ برسد، پراید 
را از ب��ازار خارج کنیم، اظهار 
داش��ت: درباره نگرانی مردم 
نس��بت به جایگزین��ی پراید 
ه��م بای��د بگویم در س��ایپا 
مطالعات خوبی انجام شده و 
محصولاتی طراحی ش��ده تا 
بتواند پاسخگوی نیازها باشد. وی درباره وضعیت 
ق��رارداد رنو هم افزود: قرارداد جدی��د رنو با ایدرو 
ربطی به سایپا ندارد، البته تا زمانی که محصولات 
ال 90 و بی 90 تولید شود، همکاری ما با رنو ادامه 
دارد. جمالی قیمت نهایی برلیانس C۳0 را حدود 

5۷/5  میلیون تومان اعلام کرد.

استانداردخصوصی سازی

فولاد

تلفن


